
afarinesh_ostan@yahoo.comشنبه  24 آذر 1403 شماره 7634  سال بیست و ششم www.Afarineshdaily.ir7
   در استان

تامین سوخت نیروگاه های برق خراسان رضوی 
با کاهش جدی مواجه است

مدی��ر عامل ش��رکت توزیع نیروی 
برق خراس��ان رض��وی از کاهش جدی 
تأمین س��وخت نیروگاه ه��ای برق در 

استان خبر داد.
به گ��زارش ایرنا،  علیرضا خدابنده، 
مدیر عامل ش��رکت توزی��ع نیروی برق 
خراس��ان رضوی با درخواست از مردم 
در صرفه جوی��ی گاز و برق گفت: تأمین 

س��وخت مورد نیاز نیروگاه های برق اس��تان در پی کاهش محس��وس دما و 
 افزایش مصرف گاز، اکنون با کاهش جدی مواجه ش��ده و امکان تولید برق

 به میزان کافی فراهم نیست.
 او در خص��وص قطعی ه��ای اخیر برق و مش��کلات ناش��ی از آن افزود:

  ب��ا صرف��ه جویی دس��تکم ۲۰ درص��دی در مص��رف برق و گاز از س��وی 
مصرف کنندگان، شاهد بهبود وضعیت و رفع مشکلات موجود خواهیم بود.

وی بیان کرد: علت محدودیت ها در تامین برق ناشی از کاهش محسوس 
دمای هوا، افزایش مصرف گاز در بخش های خانگی، تجاری و اداری و به تبع 

آن محدودیت های ایجاد شده در تامین سوخت مورد نیاز نیروگاه ها است.
مدیر عامل ش��رکت توزیع نیروی برق خراس��ان رضوی گفت: متأسفانه 
 با مش��کلاتی در تأمین ان��رژی و برق مصرفی مورد نیاز مواجه ش��ده ایم و در

 پاره ای موارد به جهت بروز اتفاقات خارج از کنترل و حوادث شبکه برق ناشی 
از سوخت ناکافی برای نیروگاه ها، با قطعی های بدون برنامه روبرو هستیم.

وی اظهار کرد: افزایش بی رویه مصرف انرژی باعث شده است که با توجه 
به کاهش دمای هوا و افزایش اس��تفاده از وس��ایل گرمایشی، شاهد افزایش 

چشمگیر مصرف گاز باشیم.
خدابنده به برخی از اقدامات ش��رکت توزیع برق خراس��ان رضوی برای 
مدیریت مصرف انرژی اش��اره کرد و ادام��ه داد: تعریف ۱۴ مگاپروژه فنی و 
مدیریت��ی که چهار پروژه آن در بخش توزیع قرار دارد، کاهش ۷۰ درصدی 
روش��نایی معابر شهری و روس��تایی اس��تان، مقابله با برق های غیرمجاز و 

استخراج رمز ارزهای غیرمجاز از جمله این اقدامات است.
 قطع اجباری برق ۱۳۵ اداره در خراسان رضوی

 وی در ادام��ه بی��ان ک��رد: در این راس��تا کاهش مصرف ب��رق ادارات و
  س��ازمان های دولتی در دس��تور کار قرار گرفته که تاکنون برق ۱۳۵ اداره 

پر مصرف در خراسان رضوی با قطع اجباری همراه بوده است.
مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق خراسان رضوی ادامه داد: درخواست 
از اصناف، شهرداری ها و اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای به منظور 
کاهش روش��نایی های غیر ضروری، تابلوهای تبلیغاتی و میادین، پارک ها و 
روش��نایی های جاده ای از دیگر اقدامات این ش��رکت برای مدیریت مصرف 

انرژی است.
وی با اشاره به مهم ترین اقداماتی که شهروندان می توانند برای کاهش 
مصرف برق انجام دهند، گفت: نخستین اقدام کاهش دمای محیط است، به 
طوری که با کاهش یک درجه ای دمای محیط می توانند مصرف انرژی را تا 
۶ درصد تقلیل دهند، دومین اقدام استفاده از وسایل گرمایشی کم مصرف یا 

سیستم های گرمایشی مرکزی با راندمان بالا است.
خدابنده اس��تفاده بهینه از وس��ایل برقی و خاموش کردن وسایل برقی 
غیرضروری، اس��تفاده از پوشش مناسب در فصل سرد و عدم افزایش درجه 
دمای محیط را از دیگر اقداماتی برش��مرد که ش��هروندان می توانند با انجام 

آن در مصرف برق صرفه جویی کنند.
مدیر عامل ش��رکت توزیع برق خراس��ان رضوی از تمامی هم اس��تانی 
 ها درخواس��ت کرد که با رعایت الگوی مصرف بهینه در کاهش بار ش��بکه

 برق و گاز همکاری کنند.
 هم اکنون ۶ نیروگاه برق در اس��تان خراس��ان رضوی فعالیت دارد که 
چهار واحد در حومه مشهد واقع است.شرکت توزیع برق خراسان رضوی یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار مش��ترک در این استان به جز شهرستان های مشهد و 
طرقبه ش��اندیز را زیر پوشش دارد که مربوط به بخش های خانگی، صنعتی، 

کشاورزی، اداری و تجاری هستند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان:

بهره مندی بیش از ۱۱ هزار نفر از آب شرب 
پایدار و با کیفیت در شهرستان بستک

بندرعباس- شهین صادقی
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان از وارد مدار شدن یک سایت 

جدید آب شیرین کن در غرب استان خبر داد.
عبدالحمید حمزه پور در تشریح جزئیات این پروژه افزود:این آب شیرین 
کن توسط سرمایه گذار بخش خصوصی با تولید ۱۸۰۰ متر مکعب در شبانه 

روز وارد مدار بهره برداری شده است.
 به گفته وی، با وارد مدار ش��دن این آب ش��یرین کن جمعیتی بالغ بر 
۱۱ هزار و ۵۰۰ نفر در ۱۰ روستا به آب شرب پایدار دست یافتند. مدیرعامل 
آبف��ا با بی��ان اینکه اجرای این پ��روژه، باعث تامین آب پای��دار و با کیفیت 
بخشی از جمعیت روستاهای تحت پوشش این شهرستان شده است، افزود: 
 مش��ترکین این روس��تا تا پیش از این، هر ش��ش روز یک ب��ار آب دریافت

 می کردند که با این پروژه به آب شرب پایدار و با کیفیت دست یافتند.

شهردار منطقه ۸ تبریز خبر داد؛

اجرای همزمان ۱۶ پروژه سنگفرش در راستای 
تحقق شهر انسان محور

تبریز-توفیقی
ش��هردار منطق��ه ۸ تبریز از اج��رای همزم��ان ۱۶ پروژه کفس��ازی و 

پیاده روسازی در راستای تحقق شهر انسان محور خبر داد.
حس��ین منیری فر در پنجمین نشس��ت از دور جدید نشست های خبری 
مدی��ران مناطق دهگان��ه با اعلام این خبر گفت:سیاس��ت ش��هرداری تاریخی 
و فرهنگ��ی تبری��ز، آس��فالت زدایی از بافت مرکزی ش��هر و اج��رای پروژه های 
 س��نگفرش در مح��لات و کوچه ه��ای تاریخی تبریز اس��ت که در این راس��تا
 ۱۶ پروژه سنگفرش شامل کفسازی معابر و پیاده روسازی در دست احداث است.

وی افزود:علی رغم اینکه در بودجه س��ال آینده بودجه ای برای آسفالت 
پیش بینی شده  است، ولی تاکید شهرداری منطقه ۸ بر سنگفرش معابر است 

چرا که عمر بالاتری به نسبت آسفالت دارد.
شهردار منطقه ۸ تبریز با اشاره به مهمترین پروژه سنگفرش این منطقه 
خاطرنش��ان کرد:میدان شهید بهشتی و معابر و پیاده رو اطراف آن مهمترین 
پروژه سنگفرش این منطقه است که ۱۴ هزار مترمربع در این پروژه سنگفرش 
 اجرا ش��ده اس��ت.وی ادامه داد:مبلمان ش��هری این پ��روژه در حال نصب و

 نورپردازی آن نیز به شکل گل لاله طی روزهای آتی نصب می شود.
منیری فر با اش��اره به احداث فرهنگسرای شهید بهشتی در این منطقه 
یادآور شد:میدان بهش��تی را تبدیل به هاب ورزشی منطقه کرده و سیاست 

تجمع خانواده را رونق یافته است. 
وی ادام��ه داد:موضوع��ات ورزش��ی، آش��پزی، فرهنگ��ی و مس��ابقات 

دانش آموزی را به سمت این میدان سوق داده ایم.

تریبون         

استاندار البرز؛

وفاق موجود در استان، بستری مناسب برای 
ادامه مسیر توسعه است

کرج-فرشته خاکپور
نماین��ده عال��ی دول��ت در اس��تان الب��رز گفت:الب��رز ب��ا ظرفیت های 
 بی نظی��ر و حمایت مردم ش��ریف و ایثارگران گام های تازه ای برای توس��عه 

برخواهد داشت.
به گزارش خبرنگار آفرینش، مجتبی عبداللهی در ش��ورای اداری استان 
که با حضور وزیر کش��ور، نماینده ولی فقیه در اس��تان، معاونان وزیر کشور، 
نمایندگان مردم البرز در مجلس ش��ورای اسلامی، نمایندگان مردم البرز در 
مجلس خبرگان رهبری و...در س��الن ش��هدای دولت استانداری برگزار شد، 
اظهار داش��ت:وفاق ایجاد ش��ده در مس��یر انتخاب مجدد خود را سرمایه ای 

ارزشمند برای توسعه استان دانست. 
وی اظهار داش��ت: "با عنایت پ��روردگار و دعای خیر م��ردم عزیز، این 
مسئولیت خطیر را بار دیگر بر عهده گرفتم. وفاق موجود در استان، بستری 

مناسب برای ادامه مسیر توسعه است که پیشتر آغاز شده است."
وی با اش��اره به اهمیت گفتم��ان وفاق ملی، تاکی��د کرد:"محور وفاق، 
گفتمان اس��ت و باید بر اساس آمایش سرزمینی، تمام ظرفیت ها و نیروهای 
اس��تان را تجمیع کنیم. گفتم��ان عدالت محور، که دکتر پزش��کیان مطرح 

کرده اند، می تواند راهگشا باشد و باید به برنامه ای اجرایی تبدیل شود."
اس��تاندار البرز با اش��اره به برنامه های خود، خاطرنش��ان ک��رد: "وفاق 
یعنی فهم مش��ترک مس��ائل و عزم جمعی برای حل آن ها بر پایه عقلانیت، 
قانون مداری و مشورت. برای ما، خدمت به مردم فرصتی تاریخی برای ادای 

دین به مردمی است که سزاوار بهترین ها هستند."
وی ادامه داد:"امروز زمان پرداختن به حاش��یه ها نیس��ت و دولت وفاق 
از تم��ام اقوام ایرانی در س��اختار مدیریت بهره می برد ت��ا وفاق نمود عملی 
پیدا کند. توس��عه در البرز مانند دوی امدادی نیازمند اس��تمرار حرکت ها و 

برنامه هاست."
استاندار البرز در ادامه، بر اهمیت ارتقای سرمایه اجتماعی نظام و تحقق 
گفتمان وفاق مل��ی در حوزه های مختلف تاکید کرد و گفت: "ما باید تلاش 
کنیم که مردم اثرات کارهای ما را در زندگی خود بیش��تر حس کنند. البرز 
ظرفیت ه��ای بس��یاری دارد که باید با اجرای کاره��ای بزرگ در حوزه هایی 
مانند نهضت مدرسه س��ازی، توسعه مراکز درمانی، حل مشکلات ترافیکی و 

زیرساخت های آب و برق، این ظرفیت ها را به بالفعل تبدیل کنیم."
وی با اش��اره به اولویت اس��تفاده از ظرفیت جوانان، نخبگان و بانوان در 
س��اختار مدیریتی استان تصریح کرد: "توجه به اصول شایستگی، توانمندی 
و کارآمدی از اولویت های ماس��ت. ما مانند رئیس جمهور محترم، صادقانه و 
به عن��وان صدای بی صدای��ان، میان مدیران دولت و ش��هروندان ایفای نقش 

خواهیم کرد."
در پایان، اس��تاندار البرز از احزاب، گروه ه��ا، نخبگان و اصناف به عنوان 
بازوان مشورتی دولت خواست تا در این مسیر همراهی کنند و با بهره گیری 
از ایده ها و انگیزه های استانی و شهرستانی، به حل مشکلات و توسعه استان 

کمک کنند.

رفع نقاط بحرانی خطوط انتقال برق ۴۰۰ کیلوولت 
شمال غرب اهواز به شوشتر

اهواز-محمدی
مدی��ر امور هماهنگی نواحی انتقال ش��رکت برق منطقه ای خوزس��تان 
گفت:رهاش��دگی که در قسمتی از هادی )س��یم های( خط مهم انتقال برق 

۴۰۰ کیلوولت پست شمال غرب اهواز به شوشتر رخ داد، برطرف شد.
محس��ن مرادی بیان کرد:یکی از سیم های خط مهم و استراتژیک پست 
ش��مال غرب اهواز به پست شوش��تر که از خطوط استراتژیک تکمیل کننده 
رینگ ۴۰۰ کیلوولت اس��ت، در مناطق پیرامون اهواز دچار رهاشدگی شد و 

جریان انتقال برق متوقف شد.
وی ب��ا بیان اینکه در کمترین زمان ممکن نیروهای عملیاتی به منطقه 
حادث��ه اعزام ش��دند، تصریح کرد:به دلیل بارندگی اخیر و کش��اورزی بودن 
زمین های اطراف، نیروهای عملیاتی با س��ختی تم��ام در گل و لای از خط 

مذکور رفع اشکال و شرایط را به حالت عادی برگرداندند.
مدی��ر امور هماهنگی نواحی انتقال ش��رکت برق منطقه ای خوزس��تان 
تصری��ح کرد: آنچه در چنین عملیات هایی قابل توجه بوده، س��ختی کار در 

شرایط نامساعد است که مدت زمان انجام کار را چند برابر می کند.
م��رادی افزود:این اق��دام با انتقال بار به س��ایر خط��وط و بدون اعمال 

خاموشی به مشترکین انجام گرفته است.
شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین و انتقال برق در استان 

خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان:

 تکمیل رینگ دیسپاچینگ و عملیات احداث 
فیبر نوری ناحیه ارجان خوزستان

اهواز-محمدی
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان گفت:با هدف تکمیل رینگ 
دیس��پاچینگ در ناحیه ارجان خوزستان، عملیات احداث فیبر نوری بر روی 
خط ۴۰۰ کیلوولت امیدیه ۲   - نیروگاه پیروز بهبهان به پایان رسید و آماده 

بهره برداری است.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ش��رکت ب��رق منطقه ای خوزس��تان، علی 
 اس��دی بیان کرد:عملیات اح��داث فیبر نوری بر روی خ��ط ۴۰۰ کیلوولت

 امیدیه ۲   -نیروگاه پیروز بهبهان شامل تأمین تجهیزات، نصب و سیمکشی 
به طول ۴۰ کیلومتر مدار به اتمام رسید و آماده بهره برداری است.

به گفته وی ارزش س��رمایه گذاری این پروژه بال��غ بر ۵۷ میلیارد ریال 
است.

مدیرعامل ش��رکت برق منطقه ای خوزس��تان تصریح کرد: ایجاد شبکه 
مخابرات��ی و دیس��پاچینگ مطمئن، تکمیل رینگ دیس��پاچینگ در ناحیه 
ارجان خوزس��تان، ایجاد قابلیت مانیتورین��گ و ویدئو کنفرانس بین نواحی 
و ایجاد ارتباط مخابراتی بسیار مطمئن جهت انتقال حجم بالای اطلاعات با 

کیفیت بسیار خوب از اهداف بهره برداری از این پروژه است.
 ش��رکت برق منطقه ای خوزس��تان مس��ئولیت تامین و انتق��ال برق در

 ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

کردستان؛ استانی پرآب با چالش های آبی
 کردس��تان اس��تانی پ��رآب در کش��ور، امس��ال 
۱۲۰میلیمتر بارندگی داشته که نسبت به مدت مشابه 
س��ال قبل افزایش و نس��بت به بلند مدت کاهش دارد 
اما علیرغم بارندگی همچن��ان با چالش های آبی روبرو 

است.
استان کردستان سرچشمه چند حوزه آبریز اصلی 
کشور همچون سفیدرود، دریاچه ارومیه و کرخه است و 

جزو یکی از استان های پرآب کشور محسوب می شود.
میزان بارندگی های مطلوب در کردستان بیانگر آن 
است که امسال کردستان نسبت به سال گذشته میزان 

بارندگی بهتری تاکنون به خود دیده است.
اما علیرغم منابع آبی و بارندگی های مطلوب استان، 
برداشت هایی بی رویه آب های زیرزمینی و بالا بودن میزان 
زمین های کشاورزی در شرق استان، تنش های آبی را در 

این استان به چالش تبدیل کرده است.
در ای��ام تابس��تان مناطق ش��رق اس��تان از جمله 
شهرستان های دهگلان و قروه با کمبود آب مواجهند و 
افت ش��دید آب های زیرزمینی این مناطق را در فصول 

گرم سال با چالش کم آبی مواجه می کند.
از آنجا ک��ه آب به عنوان مایه حیات مطرح اس��ت 
اهمیت مدیریت آن در استان کردستان بیش از پیش نیاز 
اس��ت، شرکت آب منطقه ای کردستان به عنوان یکی از 
ادارات متولی در حوزه مدیریت آب استان برای جلوگیری 
از افت آب زیرزمینی و اجرای طرح احیا و تعادل بخشی 

منابع آب زیرزمینی را از اولویت ها قرار داد.
اجرای این طرح که از س��ال ۱۳۹۳ در کشور رقم 
خورد در کردستان نیز با اقداماتی همچون فعال کردن 
گروه های گشت و بازرسی، فرهنگ سازی و اطلاع رسانی 
ش��یوه های مدیری��ت اب، اج��رای طرح دان��اب، نصب 

کنتورهای هوشمند و غیره همراه شد.
اما از آنجا که میزان بارندگی های در افزایش حجم 
آب س��دها و منابع آبی اس��تان اثرگذار اس��ت امسال 
 کردس��تان ش��اهد افزایش میزان بارندگی های نسبت 

به سال قبل بوده است.
 علیرغ��م وج��ود ۱۸ س��د در کردس��تان مدیریت 
۱۲ سد آن در اختیار استان و بهره برداران است و مابقی 

سدها مورد استفاده استان های همجوار قرار می گیرد.
 بالغ بر یک میلیارد مترمکعب آب پش�ت 

سدهای کردستان ذخیره است
مدیرعامل ش��رکت آب منطقه ای استان کردستان 
در گفت وگو با مهر به میزان ذخیره آب پش��ت سدهای 
اس��تان پرداخت و یادآور ش��د: در ح��ال حاضر بالغ بر 

ی��ک میلیارد و ۱۲۸ میلی��ون متر مکعب معادل حدود 
۴۲ درصد آب پش��ت س��دهای اس��تان ذخیره اس��ت 
 که این عدد در مدت مش��ابه س��ال گذشته نزدیک به 

۳۶ درصد بود.
وی خاطرنشان کرد: حجم ورودی آب به سدهای استان 
از ابتدای س��ال آبی جاری ح��دود ۷۷ میلیون متر مکعب 
 اس��ت که این رقم در مدت مش��ابه سال گذشته حدود

 ۵۲ میلیون متر مکعب بود.
آریانژاد اضافه کرد: حجم نرمال کل سدهای استان 
با اعمال س��دهای مش��ترک، ۲ میلیارد و ۷۰۲ میلیون 

متر مکعب است.
 وی بابی��ان اینک��ه میزان بارندگی از ابتدای س��ال 
آبی جاری تاکنون ۱۲۰ میلیمتر است، اضافه کرد: این 
عدد در مدت مشابه سال آبی گذشته ۶۲ میلیمتر بوده 
و این میزان تغییر رش��د بارش ها به مقدار ۹۳ درصد را 

در سال آبی جاری نشان می دهد.
حجم ورودی آب به سدهای استان از ابتدای سال 
آبی جاری حدود ۷۷ میلیون متر مکعب اس��ت که این 
رقم در مدت مش��ابه سال گذش��ته حدود ۵۲ میلیون 

متر مکعب بود.
آریان��ژاد اف��زود: بیش��ترین بارش ها در ای��ن بازه 
زمانی مربوط به شهرس��تان مری��وان با ۱۴۶ میلیمتر و 
شهرس��تان قروه با ح��دود ۷۳ میلیمتر کم بارش ترین 

شهرستان بودند.
وی تصری��ح ک��رد: براس��اس پی��ش بینی ه��ای 
هواشناسی، پیش بینی می شود تا نیمه بهمن ماه بارش 

کمتر از نرمال را در سطح استان داشته باشیم.
 افزای�ش ۹۹ درص�دی میزان ب�ارش در 

کردستان نسبت به سال قبل
معاون توس��عه و پیش بینی اداره کل هواشناس��ی 
 اس��تان کردس��تان نیز در گفت وگو با مه��ر از افزایش

 ۹۹ درصدی میزان بارش در کردس��تان نسبت به سال 
قبل خبر داد.

علی پناهی افزود: وضعیت بارش سال زراعی جاری 
تا دو روز قبل ۱۰۴ میلی متر بارش بوده است.

وی افزود: این رقم به صورت پهنه بندی محاس��به 
شده که مساحت هم در آن دخیل بوده است.

معاون توس��عه و پیش بینی اداره کل هواشناس��ی 
کردس��تان اظهار کرد: در نوار غربی بارش بیش��تر بوده 
و مس��احت کمتری را پوشش می دهد و میانگین بارش 
س��ال قبل در مدت مشابه ۵۲ میلی متر بوده که امسال 
این میزان با ۱۰۴ میلی متر نسبت به مدت مشابه سال 

قبل ۹۹ درصد افزایش را نشان می دهد.
 کاهش ۳ درصدی بارندگی نسبت به بلند 

مدت
پناهی عنوان کرد: این مدت زمانی نس��بت به بلند 
مدت ۳۰ تا ۳۷ س��اله که ۱۰۷ میلی متر بوده نشان از 

کاهش ۳ درصدی دارد.
وی تصریح کرد: بیش��ترین کاهش نس��بت به بلند 
م��دت را بانه با ۵۲ درصد کاهش، س��قز با ۲۷ درصد، 

کامیاران و دیواندره با ۲ درصد نشان می دهد.
معاون توس��عه و پیش بینی اداره کل هواشناس��ی 
کردستان افزود: افزایش بارش نسبت به بلند مدت هم 
 س��روآباد با ۲۵ درصد، س��نندج با ۱۰ درصد، بیجار با

 ۶ درص��د، مریوان ۵ درصد، قروه یک درصد و دهگلان 
۲ درصد ثبت شده است.

پناهی تصریح کرد: آمار بارش ها نس��بت به س��ال 
قبل هم در کل ایستگاه ها افزایشی بوده است.

 مریوان پر بارش ترین شهر کردستان
وی عن��وان کرد:بیش��ترین افزایش بارش نس��بت 
به س��ال قبل ب��ا ۱۴۸ درصد در مری��وان، ۱۳۲ درصد 
 دیوان��دره، ۱۲۱ درص��د بیج��ار، ۱۱۷ درص��د ق��روه،
  ۱۰۱ درصد س��نندج، س��روآباد با ۹۳ درصد، دهگلان

 ۸۹ درص��د، بان��ه ۸۸ درص��د، کامی��اران ۶۲ درصد، و 
کمترین بارش در سقز با ۵۶ درصد افزایش همراه بوده 
و میانگین بارش با ۹۹ درصد افزایش همراه بوده است.

منطقه و کش��ور ما در عرض میانی جغرافیایی قرار 
دارد و در روندی طولانی مدت به سمت خشکی می رود 
که باید مدیریت بارش ها را داش��ت و این نوسان بارشی 

را با مدیریت کم و زیاد کنترل کرد.
معاون توس��عه و پیش بینی اداره کل هواشناس��ی 
اذعان کرد: در خصوص بارندگی فصلی هم در اس��تان 
احتم��الاً برآورد ما این اس��ت که برای فصل زمس��تان 
نس��بت به حد معمول منطقه تمایل به کاهش نس��بت 

به نرمال داشته باشد.

متهم آلودگی هوای استان تهران مشخص شد؛

استاندار:موتورسیکلت فرسوده عامل اصلی است

صنعت فولاد ناگزیر به حذف کربن؛

هرمزگان در آستانه تبدیل به قطب اول تولید در کشور

آلودگی هوای اس��تان ته��ران، درحالی آبان، آذر و 
دی ماه هرسال به یکی از مهم ترین مباحث این استان 
تبدیل می شود، که استاندار تهران موتورسیکلت های 

فرسوده را متهم اصلی این آلایندگی دانسته است.
به گزارش مهر، محمدصادق معتمدیان، اس��تاندار 
تهران و نماینده عالی دولت در این استان که در دولت 
دوازدهم استاندار استان های خراسان رضوی و خراسان 
جنوبی و در دولت س��یزدهم نیز اس��تاندار آذربایجان 
غربی بوده اس��ت، می گوید: موتورسیکلت های فرسوده 

بیشترین نقش را در آلودگی هوای پایتخت دارند.
او ک��ه در جلس��ه کارگروه اضط��رار آلودگی هوای 
اس��تان تهران س��خن می گفت��ه افزوده اس��ت: نباید 
به س��ادگی از کنار آلایندگی های موتورس��یکلت های 

فرسوده گذشت.
اس��تاندار تهران از عملکرد دستگاه های مسئول در 
قان��ون هوای پاک انتقاد می کند و می گوید:قانون هوای 

پاک دارای ۳۴ ماده و ۱۴ آئین نامه اجرایی است و اگر 
به درستی اجرا ش��ود، کمک زیادی به کاهش آلودگی 

هوا می کند.
وی در اظهاراتی که مشخص نیست، چقدر تضمین 
اجرایی شدن داشته تاکید کرده است:موانع و مشکلات 
موجود بر راه اسقاط موتورسیکلت های فرسوده بررسی 

و تدابیر لازم اتخاذ شود.
این س��خنان معتمدیان در حالی بیان می شود که 
علیرضا فخاری استاندار سابق تهران نیز ۲۸ آبان ۱۴۰۲ 
در جلس��ه کارگروه کاهش آلودگی هوا اس��تان تهران 
ضم��ن انتقاد از ع��دم پیگیری جدی م��وارد مربوط به 
آلودگی هوا در طول سال گفته بود: همواره فصل سرما 
توأم با پدیده وارونگی دم��ا و افزایش غلظت آلاینده ها 
بوده اس��ت و مس��ئولین باید در طول سال برنامه های 
 مؤثر در راس��تای کاه��ش میزان آلاینده ه��ا را تدوین 

و در فصل سرما آن را اجرا کنند.
فخ��اری تعطیل��ی واحدهای آموزش��ی، صنعتی و 
تولیدی را همراه با چالش های جبران ناپذیری عنوان و 
تاکید کرده بود:دستگاه های متولی و مسئول با جدیت 
 بیش��تر و اولویت ق��رار دادن موضوع آلودگی، نس��بت

 به انجام وظایف ذاتی و قانونی خود در این مورد اقدام 
کنند.

* علی ستاری
هرمزگان در حال تبدیل شدن به بزرگترین تولید 
کننده فولاد ایران است بر همین اساس باید به الزامات 
تولید فولاد بدون کربن توجه شود تا در آینده بتواند در 

بازارهای جهانی حضور داشته باشند.
یکی از اصلی ترین محورهای توس��عه یافتگی برای 
هر کش��وری، شاخص های آن کش��ور در صنعت فولاد 
است چرا که این صنعت به عنوان صنعتی مادر شناخته 
می ش��ود و تداوم حیات بسیاری از صنایع پایین دست 
از جمله صنایع مهم کشتی سازی، خودروسازی و حتی 

صنایع دفاعی به فولاد وابسته است.
امروز همه ژاپن را به عنوان کش��وری ش��اخص در 
توسعه صنعتی می شناس��ند اما وقتی به تاریخ ژاپن به 
ویژه بعد از پایان س��ال های اش��غال توسط آمریکا نگاه 
می کنیم، می بینیم پایه رشد و توسعه شتابان این کشور 
با تمرکز بر روی صنعت فولاد انجام شده است و با تکیه 
بر این صنعت ژاپنی ها موفق شدند صنعت کشتی سازی 
 و خودروس��ازی خ��ود را توس��عه دهن��د و در کمتر از

 ۱۰ س��ال بعد از پایان اشغال آمریکا، اقتصاد ملی خود 
را احیا کنند.

 لزوم توجه به عقلانیت و آمایش سرزمینی 
در توسعه صنعتی

وقتی کش��وری شکس��ت خورده مانند ژاپن بتواند 
ب��ا تکیه بر صنعت ف��ولاد اقتصاد خ��ود را نجات دهد، 
جمه��وری اس��لامی ای��ران با توج��ه ب��ه ظرفیت ها و 
مزیت های��ی که دارد باید به طریق اولی از صنعت فولاد 
بهره ببرد اما ش��رط این مهم حاک��م کردنِ عقلانیت و 
منطق در تصمیم گیری ها و توجه به آمایش س��رزمینی 

است.
 طب��ق اس��ناد بالادس��تی و آمای��ش س��رزمینی، 
صنای��ع ف��ولادی به عن��وان صنایع��ی آب بَ��ر باید در 
پهنه هایی که دارای منابع آب پایدار هس��تند مس��تقر 

شوند و با توجه به این اصل مهم در حال حاضر پر باران 
ترین نقطه ایران را نیز نمی توان منطقه ای با آب پایدار 
قلم��داد کرد بنابراین س��واحل جنوبی ای��ران به دلیل 
اتص��ال به اقیانوس ها و آب های آزاد بهترین نقطه برای 

استقرار صنایعِ دارای نیاز آبیِ بالا هستند.
 انتقال آب به صنایعِ کویرنش�ین به جای 

انتقال صنایع به کنار آب
در گذش��ته، »بزرگترین واحد فولادی غرب آسیا« 
از ش��هر بندرعباس به فلات مرکزی ایران منتقل شده 
اس��ت، امروز هیچ کارش��ناس و متخصصی را نمی توان 
یاف��ت که از ای��ن تصمیم دفاع کند ام��ا اینکه با وجود 
مض��رات چنین تصمیمات��ی بخواهیم به ج��ای انتقال 
صنعت به س��احل، آب را برای تداوم حیات این صنایع 
به کویر برسانیم یعنی هیچ درسی از اشتباهات گذشته 
نگرفته ای��م و همچنان در بر همان پاش��نه ی پیش��ین 

می چرخد.
اولین الزام برای حیات هر صنعتی توجیه اقتصادی 
اس��ت و آبی ک��ه در مبدا متر مکعب��ی ۴۰ تا ۶۰ هزار 
تومان شیرین سازی می شود زمانی که بعد از طی هزاران 
کیلومتر مسیر به واحد تولیدی برسد با چه قیمتی قرار 
اس��ت احیاگر صنعت باشد؟ و این یعنی افزایش قیمت 
تمام ش��ده ی محصولی که برای صادرات باید دوباره از 
کوی��ر مرکزی ایران پا به پای خطوط انتقال آب خود را 

به بندرعباس برساند.
 صنعت فولاد ناگزیر به حذف کربن جهت 

حفظ بازارهای بین المللی
یکی از توافقات بین المللی در س��طح کش��ورهای 
 جه��ان، تلاش برای ح��ذف گازهای آلاین��ده ای چون 

دی اکسید کربن است.
بیش از ۶۰ کشور دنیا و کش��ورهای اتحادیه اروپا 
تعهد کرده اند که تا س��ال ۲۰۵۰ تولی��د کربن خود را 
به صفر برس��انند، طب��ق این پیمان تنه��ا محصولاتی 
در ب��ازار این کش��ورها امکان ورود خواهند داش��ت که 
 در فرآین��د تولیدش��ان کربن��ی وارد ه��وا نکرده اند، بر 
همین اس��اس صنع��ت فولاد جهانی در ح��ال ورود به 
عرص��ه ای جدید اس��ت ت��ا بتواند فولاد را ب��ا کمترین 

آلایندگی تولید کنند.
اگر واحدهای تولیدی کش��ورمان نخواهند خود را 
ب��ا این فرآیند وفق دهند قطعاً آینده را به طور کامل از 
دس��ت خواهند داد و هیچ کشوری فولاد تولیدی ایران 
را نخواهد خرید و این یعنی محور توسعه در کشور که 
 در شرایط ارزی س��خت یکی از بازوهای تأمین ارز نیز 

به شمار می آید از بین خواهد رفت.
 باید به سمت تولید »فولاد سبز« برویم

عباس نجفی زاده اس��تاد دانش��گاه و رئیس هیأت 
مدی��ره انجمن تولی��د کنندگان آهن و ف��ولاد ایران در 
حاش��یه اولین کنفرانس ملی آهن سازی در بندرعباس، 
گفت: صادرات فولاد ایران در آینده با مش��کلاتی روبرو 
خواهد ش��د چرا که کش��ورهای دنیا در حال تعقیب رد 
پای کرب��ن در محص��ولات فولادی هس��تند از این رو 
واحدهای فولادی کش��ور ناگزیر هستند از همین الان 
برای حذف کربن از فرآیندهای تولید فولاد اقدام کنند.

وی تاکید دارد که دنیا امروز مشتری »فولاد سبز« 
اس��ت و فولاد سبز را محصولی با کمترین تولید کربن، 

بدون ضایعات و قابل بازیافت معرفی می کند.


